

Referat – bestyrelsesmøde, mandag den 7.4.2025 kl. 19.00-21.00
Verdensrummet, Byens Hus, Stændertorvet, 4000 Roskilde

Tilstede: Joy Mogensen, Ane Langager-Thomsen, Ebba Dellwik, Margit Aaslyng, Henrik Bak Jeppesen, Jens Ørum, Annette Egetoft, Nils Boesen, Rasmus Bak Jeppesen, Jesper Grarup, Per Stenberg Christensen.

1. **Godkendelse af referat fra sidste møde** (*vedlagt som bilag 250407-1, samtidig vedlægges referat af generalforsamlingen (bilag 250407-2)) og seneste version af vores årshjul (bilag 250407-3)*)

Ref.: Godkendt.

2. **Godkendelse af dagsorden og valg af referent.**

Ref.: Dagsordenen blev godkendt og Per Stenberg Christensen blev valgt som referent.

3. **Runde** – præsentation af og velkommen til nye og fortsættende bestyrelsesmedlemmer.

Ref.: Joy bød velkommen til nye og fortsættende bestyrelsesmedlemmer og i en kort runde præsenterede bestyrelsesmedlemmer og øvrige tilstedeværende sig for hinanden.

4. **Konstituering og foto.** *Ifølge vedtægterne skal der vælges en forperson og en næstforperson.*

Ref.: Joy Mogensen blev med akklamation valgt til forperson og Ane Langager-Thomsen blev – ligeledes med akklamation – valgt til næstforperson. Og der blev taget et billede af bestyrelsen.

5. **Meddelelser**

- *Klimahandledag med fællesspisning på INSP 24.4*

Ref.: På grund af de rammer, INSP kan tilbyde (flere pladser) og at det er den årlige Klimahandledag, er det besluttet i april at flytte fællesspisningen til INSP.

- *Gedemarked ved biblioteket 26.4. med Madoasen og ZBC*

Ref.: Grønt Omstillingsforbund Roskilde deltager også i år i Gedemarkedet ved biblioteket den 26. april – sammen med bl.a. Madoasen og ZBC. Nils efterspurgte hjælp til

opstilling mv. på selve dagen og Ane tilbød at hjælpe.

- *Inspirationsmøde i maj*

Ref.: Inspirationsmøde holdes den 22. maj hos Henrik. Henrik og Helle har arbejdet med tilrettelæggelse af indhold i mødet. Det bliver en eftermiddag med workshops og fællesspisning om aftenen. Henrik udsender invitation/booking.

- *Grøn sommerfest 29.8.25 – status*

Ref.: Annette gav en status for forberedelserne. Stændertorvet er booket og det bliver en dag med tøjbytte, upcycling, fællesspisning og musik ved gymnasiernes musiklinjer. Liljenborg-fonden, Spar Nord Fonden og Fællesbageriet er søgt om finansiel støtte til arrangementet. Kommunen har tilkendegivet, at de synes godt om arrangementet. Der bliver brug for frivillige, når vi nærmer os tidsmæssigt.

- *Kommunalvalg 25 – status*

Ref.: Der er aktuelt ikke noget i gang i forhold til KV25. De initiativer, der var i gang, er endt i/konverteret til sommerfesten på Stændertorvet, der jo på sin vis også er en markering i forhold til kommunalpolitikken. En minimumsmodel kunne være, at der arrangeres – som ved sidste kommunevalg – et klima-valgmøde. Men det forudsætter, at nogen har kræfter til at gribe den bold. Det blev oplyst, at Klimabevægelsen (nationalt) vil komme med materialer, der kan bruges i valgkampen med henblik på at få mere klima og grøn omstilling ind i valgdebatten.

- *VE – Vedvarende Energi (status)*

Ref.: Jesper resumerede, at med Klimaalliansens "død" er luften sivet noget ud af arbejdet med og for Vedvarende Energi. Som bekendt har Grønt Omstillingsforbund Roskilde – sammen med mange andre – brugt rigtig meget tid og holdt rigtig mange møder for at lave en god ansøgning til Klimaalliansen. VE-gruppen arbejder nu med at bryde de mange gode ideer i ansøgningen op til mindre og mere lokale aktiviteter på området. Vi har i den forbindelse haft møde med chefgruppen i kommunen, der har opfordret til, at vi søger midler fra bæredygtighedspuljen. Jesper orienterede yderligere om, at vi via en henvendelse fra Momentum, er blevet foreslået at gå ind i et VE-projekt i Svogerslev – projektet er for lille til Momentum, hvorfor de har foreslået os at gå ind. Der vil blive holdt møde om mulighederne.

6. **Status på Roskilde Spiser Grønt projektet, og drøftelse af videre aktiviteter på mad-området.**
Vi har haft møde med kommunen for at lave fælles ansøgning til Fonden for Plantebaserede Fødevarer per 15.5. Opfølgende projektskitse og pitch til Plantefonden udsendes inden mødet.

Ref.: Nils henviste til ved udsendte pitch og fortalte, at der havde været afholdt et møde med kommunen, hvor vi har opfordret dem til at være medansøgere til Fonden for Plantebaserede Fødevarer. Kommunen har ikke organisatorisk en instans, der kan forholde sig til madområdet

politisk. Vi har forsøgt at overbevise kommunen om, at en sådan instans måske vil kunne finansieres (opstartsmæssigt) af en bevilling fra Fonden for Plantebaserede Fødevarer. Aktuelt afventer vi tilbagemelding fra kommunen, om hvorvidt de vil være med i en ansøgning. Der er ansøgningsfrist den 15. maj. Margit sagde, at hun gerne vil være med i arbejdet med udfærdigelse af en ansøgning.

Omkring Roskilde Spiser Grønt 3 er planlægningen i fuld gang, det kan nævnes, at flere folkeskoler end i tidligere har tilmeldt sig. Et af initiativerne i år er uddannelsen sammen med Madkulturen af 25 grønne madambassadører – her kniber det indtil videre med tilmeldingerne (selvom det inkluderer en gratis Roskilde Festival billet). Er der forslag til rekrutterings-initiativer, så send dem til Helle.

7. **Status på Treparts-arbejdet og drøftelse af videre aktiviteter**

Vi skal mødes med Novo Nordisk Fonden den 31.3., pitch oplæg og noter fra mødet udsendes i næste uge.

Ref.: Indtrykket fra mødet med Novo Nordisk Fonden var, at de er i gang med at finde deres egne ben i forhold til, hvilke kriterier, der skal gælde for udlodning fra de til treparts-aktiviteter afsatte midler. På mødet anbefalede Novo Nordisk Fonden, at vi arbejder videre med et bud på, hvilke aktiviteter, vi gerne vil søge støtte til. I øvrigt tilkendegav fonden, at den gerne indgår i samfinansiering med andre almenyttige fonde – f.eks. VELUX-fonden. Det fremgik også af mødet, at det vil være en fordel, hvis vi kan involvere bredere end Roskilde i en ansøgning. Vi arbejder videre med udfærdigelse af en ansøgning – både til Novo Nordisk Fonden og VELUX-fonden og søger også kontakt til andre eksempelvis via Kommunernes Landsforening. En ansøgning om midler fra Dansk Folkeoplysnings Samråd til folkeoplysende treparts-aktiviteter bliver først afgjort i juni måned. Nils supplerede med, at Roskilde Kommune har besluttet sig for en meget bred engagering af civilsamfundet i arbejdet med udmøntning af treparten, et initiativ, der efter hans opfattelse bør bredes ud til det ganske land og Nils har gjort, hvad han kan for, at det sker.

8. **Udkast til og høring om ny kommunal plan**

Udkast (se [Pixi-udgaven her](#)) er til høring frem til 28. april. Der er ikke nogen der har "bidt på" mht at organisere et høringssvar

Ref.: Efter en kort drøftelse tilbød Ebba og Jesper (og Nils) at arbejde med et høringssvar til dele af den kommuneplan, der er i høring – det kan handle om f.eks., at det er godt med beskyttelse af Natur2000 områder, bymidte-fokus mv.

9. **"Medarrangør-politik" – nye retningslinier?**

Vi har hidtil lagt vægt på ikke at optræde som medarrangører af møder m.v. hvis der kun er et enkelt politisk parti med – for at undgå misforståelser. Vi har også normalt ønsket at der var deltagelse både fra "venstre" og "højre". Vi er nu blevet opfordret til at deltage i et møde om CCS arrangeret af De Radikale, og formentlig af SF. Og i et kommunalvalgår kommer der sikkert flere af den slags møder. Skal vi bløde op på vores hidtidige lidt forsigtige linie??

Ref.: Emnet har været drøftet tidligere. Nils resumerede synspunkterne **FOR** at deltage (også

som medarrangør) i andres møder, at vi derigennem lærer nogle politikere at kende, kan følge med i, hvad de tænker og interesserer sig for aktuelt og synspunkterne **MOD** at deltage, at vi vil være kede af at blive set udefra som tilhørende den ene af siderne i det politiske spektrum. I den aktuelle henvendelse er der repræsentanter fra begge sider (Radikale Venstre og SF). Bestyrelsen besluttede at deltage, HVIS Venstre får en reel invitation til også at deltage i det aktuelle arrangement. Og ellers besluttede bestyrelsen at tage stilling fra sag til sag.

10. Sekretariatet fremover

Siden vores start i 2022 har Nils været sekretariatsleder. Det har givet kontinuitet, men naturligvis også en vis sårbarhed. Hvordan sikrer vi en fremtidig overgang og videreførsel? Mundtligt oplæg fra Nils og drøftelse.

Ref.: Joy indledte punktet med at betone, at det er vigtigt for en bestyrelse at have styr på den organisation, man er bestyrelse for – og det betyder også, at bestyrelsen skal have fokus på, at organisationen har en sikker og stabil sekretariatsfunktion.

Nils oplyste, at han gerne vil kunne trække sig som sekretariatsleder om et års tid – altså omkring/lige efter generalforsamlingen i 2026. Nils betonedes, at han ikke har planer om at forlade organisationen, men også gerne fremover vil bidrage der, hvor han kan (blot ikke længere som sekretariatsleder).

Joy opsummerede, at vi indenfor det kommende år skal have fundet en ny sekretariatsleder ("Nils 2.0") - eller have beskrevet en stærk og sikker sammenstyknings af de nødvendige sekretariatsfunktioner. Umiddelbart ser Joy helst, at der bliver tale om en "rigtig" sekretariatsleder, én omverdenen ved hvem er, en man altid udefra kan finde i organisations-diagrammet og en man kan ringe til uden at blive "omstillet" til alle mulige andre.

Øvrige bestyrelsesmedlemmer var umiddelbart enige med Joys.

Joy opsummerede, (1) at den fremtidige sikring af sekretariatsfunktionen i Grønt Omstillingsforbund Roskilde er en prioriteret bestyrelsesopgave for det kommende år og (2) at hun gerne i sin mail-box modtager gode bud på, hvordan løsningen kan tilrettelægges og/eller hvis man har et bud på, hvem der kunne overtage funktionen som sekretariatsleder efter Nils.

11. Datoer for næste bestyrelsesmøder og generalforsamling:

Der er lavet en [doodle](#) – brug den inden bestyrelsesmødet! Vi skal, hvis vi følger tidligere årsrytme, have et møde i august, i november og i februar 2026 – og generalforsamling i marts 2026.

Ref.: Resultatet af doodlen blev:

Bestyrelsesmøder:

- tirsdag den 12. august 2025 kl. 19
- onsdag den 10. november 2025 kl. 19
- onsdag den 11. februar 2026 kl. 19

Generalforsamling:

- Onsdag den 18. marts 2026 kl. 16

12. Evt.

Ref.: Jens orienterede om et arrangement ved bl.a. Jakobskirken og Roskilde Økologiske Fællesskab den 4. september om emnet "i gang med bønner" (er sammenfaldende med Roskilde Spiser Grønt ugen (uge 36).

Jesper orienterede om, at COROLAB gerne vil have os med i et arrangement den 28. maj med temaet "Roskilde klimakickoff".

Nils orienterede om et planlagt teams-møde med on-line mediet Klimamonitor om, hvordan vi får klimapolitikken på dagsordenen under kommunevalget.

Referent: Per Stenberg Christensen